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خود چاقو يا اس��لحه ببيند، س��عي مي كند او را خلع 
سلاح كند اما شايد چاقو يا اسلحه در دست كسي است 
كه دش��من و رقيب شما نيس��ت و تهديدي براي شما 
محس��وب نمي ش��ود. بنابراين تلاش براي خلع سلاح 
به واس��طه پيش زمينه دش��مني ميان طرفين است و 
اگر اين پيش زمينه وجود نداش��ته باش��د كاري هم به 

همديگر ندارند. 
اين فعال سياسي اصلاح طلب خاطرنشان كرد: ما وقتي 
هويت را مطرح مي كنيم يك چيز ثابت و لايتغير نيست. 
هويت يك برداش��ت و درك جمعي است كه خودمان 
پيدا كرده ايم و ممكن اس��ت در شرايط ديگري هويت 
را تغيير بدهيم البته ن��ه 180 درجه كه با هويت قبلي 
متناقض ش��ود. بنابراين تعريفي كه از هويت مي كنيم 
به اين معنا نيست كه هيچ گونه تغيير و تحولي در آن 
به وجود نيايد. همچنان كه در 100 س��ال گذشته هم 
جنبش هايي اسلامي در ايران داشتيم كه هويت هاي 
مختلفي را تجربه كردند ولي با تمام اين هويت ها مشكل 

خاصي به وجود نيامد. 
  تعريف هويت متضاد با جهان، خطرناك است

عبدي سپس ادامه داد: با اين حال من يك نكته را قبول 
ندارم. هويتي كه ما براي خودمان تعريف مي كنيم در 
تناقض صد در صدي با كشورهاي ديگر است و ديگران 
مي خواهند اين هوي��ت را هر طور كه هس��ت به طور 
كامل ناب��ود كنند. اين يك باور واقعي نيس��ت، چراكه 
ما در جهاني زندگ��ي مي كنيم كه متغيره��ا و عوامل 
زيادي وجود دارند و دس��ت هركس��ي براي انجام هر 

كاري باز نيست. 
وي تصريح كرد: به عنوان مثال امروز در حوزه سياست 
داخلي محدوديت هاي زيادي براي عناصر قدرت وجود 
دارد كه اين موضوع اجازه نمي دهد، افراد هر تصميمي 
را گرفتند عمل كنند و بايد ملاحظات عديده اي را لحاظ 
كنند. در سطح بين الملل هم همين طور است. تا زماني 
كه قضيه هسته اي ما مطرح نشد، طرف مقابل نتوانست 
چنين اجماعي را عليه ما ايج��اد كند. هر چند مخالف 
فعاليت هاي هس��ته اي ما بودند، اما هنگامي كه قضيه 
هسته اي ايجاد شد توانس��تند اجماع و اهداف خود را 

عليه ما پيگيري كنند. 
عبدي همچنين اضافه كرد: اگر م��ا اينگونه فكر كنيم 
كه اين هويت ها متناقض اس��ت و با درگيري به نتيجه 
نمي رسد خيلي خطرناك است. بنابراين اگر هويت را به 
شكل كاملًا متضاد با هويت جهاني تعريف كنيم، نتيجه 
خطرناكي دارد، زيرا افكار عمومي خواهند گفت ش��ما 
نمي توانيد با جرياني كه فكر مي كنيد مخالف هويتتان 

است جنگ و تقابل كنيد. 
عبدي در ادامه گفت: مهم ترين مشكل ما با جهان غرب 
اين بود كه نظام بين الملل را نمي پذيرفتيم و آنها هم ما 
را نمي پذيرفتند. بنابراين در جريان هسته اي يك نوع 
سازش طرفيني صورت گرفت و اين اتفاق، اتفاقي است 
كه بين امريكا و اتحاد جماهير ش��وروي به وجود آمد. 
شايد ذهن شما به سمت فروپاشي اتحاد شوروي برود 
اما فروپاشي اتحاد ش��وروي ربطي به آن قضيه نداشت 
و ناشي از ناكارآمدي و فس��اد داخلي و مشكل تأمين 

رفاه مردم بود، نه به خاطر سازش و تفاهمي كه صورت 
گرفت. اما در آن تفاهم هم ايالات متحده شوروي را به 
رسميت شناخت و اتحاد جماهير شوروي هم به نحوي 
از انق��لاب جهاني خود كوت��اه آمد. به نظ��ر من قضيه 

هسته اي مشابه همين مسئله بود. 
  اگر مس�ئله موش�كي ما ب�ا غرب حل ش�ود 

تعارضات حل نمي شود
اين فعال اصلاح طلب در ادامه عنوان كرد: ما بدون برو و 
برگرد در مذاكرات چيزهايي از دست داديم و چيزهايي 
به دست آورديم. حال بحث اين است آن چيزي كه به 
دس��ت آورديم براي بقا، ادامه حيات و حفظ هويتمان 
كفايت مي كند يا نه، آنچه را به دست آورديم كم بوده 
و مي توانسته زيادتر باشد يا جايگاه خوبي بوده و حتي 
بيشتر از حد انتظار مطالبات ما را محقق ساخته است؟ 
عبدي ادامه داد: من هنوز متوجه نش��ده ام، كس��اني 
كه به قضيه هس��ته اي انتقاد مي كنند چه نوع انتقادي 
مي كنند؟ زيرا اگر كسي كليت نظام و رهبري را قبول 
نداشته باشد و اين مسئله را نقد كند قابل قبول است اما 
به نظر من پذيرش برجام و توافق هسته اي به يك معنا 
حتي مهم تر از پذيرش صلح و قطعنامه 598 بود و اينها 
چيزهايي اس��ت كه در حوزه رهبري است نه در حوزه 
افراد ديگر. وي گفت: اگر انتقادي در كليت اين مسئله 
وجود دارد، اين نقد را كسي مي تواند انجام دهد كه در 
واقع نسبت به رهبري نقد داشته باشد و نمي توان چنين 
نقدي را متوجه دولت كرد. من قبلًا هم زمان تصويب 
برجام گفتم مهم ترين نقش در برجام چه خوب و چه بد 
متوجه رهبري و در مرحله بعد متوجه رئيس جمهور و 

آقاي ظريف و ديگران است. 
عبدي در پايان اين بخ��ش از صحبت هاي خود اظهار 
كرد: برجام يك نوع س��ازش و تفاهم بوده و حتي اگر 
مسئله موش��كي ما با غرب حل ش��ود، تعارضات تمام 
نمي شود، زيرا مسائل و مشكلات ميان كشورها خيلي 
عميق است و دليلي هم ندارد حل شود. برجام هم قرار 
نبوده مسائل مملكت را حل كند و هركس چنين چيزي 
را گفته يا باور كرده مش��كل خودش است. برجام مانع 

بزرگي را از سر راه كشور برداشته است. 
وي ادام��ه داد: برج��ام نه فس��اد را حل مي كن��د و نه 
ناكارآم��دي اداري را اما با ب��ودن تحريم ها، هيچ كدام 
از مش��كلات به سمت حل ش��دن پيش نخواهد رفت. 
به نظر من برجام اتفاق مثبتي بوده و اين ش��رط لازم 
براي بهبود ش��رايط كشور اس��ت البته نه شرط كافي 
و شايد چندين ش��رط ديگر بايد وجود داشته باشد تا 
كشور روي روال قابل قبولي بيفتد. همچنين معتقدم 
هويتمان را هم از دست نخواهيم داد و همين مقدار كه 
مردم احساس استقلال كنند و اسلام خودشان را حفظ 
مي كنند كفايت مي كند. بي��ش از اين نيز فكر مي كنم 
خارج از ظرفيت يك كشور است و ممكن است عاقبت 
به وضعيت كره ش��مالي دچار ش��ويم. اگرچه معتقدم 
ظرفيت اس��لام و نهادهاي اس��لامي در اي��ران چنين 

اجازه اي را نمي دهند. 
  گنجي: مذاك�رات ظرفيت ش�ناختي ملت را 

بالا برد
گنجي در بخش دوم س��خنان خود در اين مناظره به 
گفته هاي عبدي واكنش نش��ان داد و اظهار كرد: نگاه 
ما به برجام نگاه صفر و صدي نيس��ت و نمي گوييم كه 
چرا مذاكره كرديم. بنده مذاكرات را بسيار مؤثر مي دانم 
اما شايد ثمري كه آقاي عبدي مي بينند با ثمري كه ما 

مي بينيم تفاوت هايي دارد. 
وي ادامه داد: فضايي كه در اين سال ها در كشور به وجود 
آمده و رسانه هاي بيگانه هم در اين فضاسازي بي تأثير 
نبودند، براي اين بود كه بگويند تمام مشكلات با مذاكره 
با امريكا حل مي شود. البته رهبري انقلاب هم فرمودند 
كه اگر اين مذاكرات هيچ دس��تاوردي نداش��ته باشد 
ظرفيت شناختي ملت ما را رش��د خواهد داد. بنابراين 
مهم ترين دستاوردي كه براي برجام به دست آورديم 
اين است كه شناخت مضاعفي از طرف ملت به امريكا به 
دست آمد و امروز قضاوت مردم قبل و بعد از مذاكرات 

تفاوت دارد و اين مهم ترين دستاورد برجام است. 
مديرمسئول روزنامه »جوان« ادامه داد: منظور بنده از 
هويت، استقلال هويت است و غرب بايد اين استقلال را 
به رسميت بشناسد. امام فرمودند، آنها زماني استقلال 
ما را به رسميت مي شناسند كه ما يك ملت دست چندم 
باشيم و ارابه آنها را بكشيم. ما يك هويت حقوقي داريم 
كه همان ساختار جمهوري اسلامي است و اعتقاد دارم 
غرب با اين مشكل ندارد يعني يك جمهوري اسلامي 
اسمي مانند پاكستان يا افغانستان. اما بحث سر ماهيت 
حقيقي نظام اس��ت؛ چراكه رهاورد سياسي غرب مثل 
حقوق بش��ر يا آزادي و تروريس��م اين مفاهيم اساسي 
را نمي پذيرن��د چون آنه��ا قرائت خودش��ان را دارند و 
خودشان را واجد صلاحيت مي دانند كه قرائتشان را به 
تمام جهان تسري بدهند و هرجا هم اگر مخالفتي با اين 

قرائت شد مشكل را از طرف مي دانندو نه از غرب. 
وي تصريح كرد: هم اكنون هويت انقلاب اس��لامي ما 
توسط غرب به رسميت شناخته نمي شود. اصل هويت 
حقيقي ما به جهت مبنايي بايد ثابت بماند اما در روش ها 

و تاكتيك ها مي توانيم تغيير ايجاد كنيم. 
  نگاه به دروازه هاي كش�ور، وق�ت تلف كردن 

است
گنجي در ادامه افزود: آن چيزي كه امريكا براي تحريم 
در پسابرجام مهندسي كرده، دقيق است. به اين صورت 
كه اگر به صورت تك تك به سراغ تحريم ها يي كه هدف 
مذاكرات بود برويم مي بينيم بيمه حل شده يا فروش 
نفت بالا رفته است اما مي دانيد كه اين زنجيره تحريم 
مثل مهره هاي تس��بيح يك نخ دارد و اين نخ سيستم 
بانكي اس��ت كه نمي گذارند حل ش��ود و اين به همان 
بحث هويتي بازمي گردد. بنابراي��ن اگر غرب به ايراني 
كه قوي هس��ت تن بدهد يك نوع نقض غرض است و 
يك نوع ديوانگي براي آنهاست. اين را بايد دولتمردان 
ما درك كنند كه وقتي ما در پازل آنها نيستيم چرا بايد 

بگذارند تقويت بشويم؟
گنجي سپس با اشاره به نقش رهبري در پذيرش برجام 
ادامه داد: در خصوص نقش رهب��ري در فرايند برجام 
قبول داريم كه ايشان در جريان كليت و كلان مسئله 
بودند و با هماهنگي ايش��ان بوده اس��ت، اما نگاه كنيد 
مواضع رهبري از اول بر پايه اي استوار بود كه همچنان 
روي همان پايه است. ايشان فرمودند كه هم دولت قبل 
اصرار بر مذاكره داش��ت و هم اين دولت و به اين دولت 
گفتم مذاكره كنيد اما خوش بين نيس��تم. بنابراين از 
هر دو حالت يك آورده براي م��ا وجود دارد؛ اول اينكه 
يا گشايش��ي صورت مي گيرد كه خيلي خوب است يا 
گشايش��ي حاصل نخواهد ش��د كه ظرفيت شناختي 
ملت را نسبت به امريكا بالا خواهد برد. بنده نيز معتقدم 

مهم ترين دستاورد برجام همين مورد دوم است. 
مدير مسئول روزنامه »جوان« تصريح كرد: هم اكنون 
حرف ما با دولتمردان اين اس��ت كه دولت اين مس��ير 
را رفت، علاقه من��د بودند و رأي مردم را هم داش��تند، 
اما امروز ديگر ن��گاه به دروازه هاي كش��ور براي اينكه 
گشايش��ي از بيرون صورت بگيرد يك ن��وع وقت تلف 
كردن است و بايد ريل را تغيير داد و در مسير مشخص 

 در مناظره عبدالله گنجی و عباس عبدی با عنوان چگونگي مواجهه ايران و غرب 
در پسابرجام عنوان شد

ش��ده ديگري حركت كرد. بنده اعتقاد دارم براي 
حل مشكلات كشور ايس��تادن روي اين در و نگاه 
كردن به اين جاده وقت تلف كردن اس��ت. يعني از 
برجام بايد اين نتيجه را بگيريم كه براي حل مسائل 
كشور بيش از گذش��ته بر خودمان و توان داخلي 

خود تكيه كنيم. 
  از مذاك�رات عب�ور كرديم ام�ا نتيجه اي 

نگرفتيم
گنجي سپس با اش��اره به يك نمونه تاريخي اظهار 
كرد: ما وقتي جنگ هاي دوگانه با روس��يه را انجام 
داديم و شكست خورديم، عباس ميرزا در تبريز اتاق 
فكري تشكيل داد تا مشخص شود كه چرا شكست 
خورديم. در آن جلسه همه جواب دادند كه طرف 
مقابل تكنولوژي برتر داشته اس��ت. سؤال شد كه 
حال بايد چه كار كنيم كه بار ديگر روس ها تا قزوين 
و تهران نرس��ند؟ گفتند بايد به هم��ان تكنولوژي 
دست پيدا كنيم و راهش هم اين است كه به سمت 
همان هايي دست دراز كنيم كه ما را شكست دادند. 
راه ديگري هم نداريم. به دنبال اين اظهار نظر، اعزام 
اولين گروه هاي دانش��جويي به غرب اتفاق افتاد و 
باعث شد كه در اين 200 س��ال درگير بحث هاي 
غرب گرايي و روش��نفكري ش��ويم. هم اكنون نيز 
ديد مشابهي ميان برخي نخبگان سياسي ما وجود 
دارد كه در جامعه تزريق مي شود بدين صورت كه 
ما بايد به همان سمتي دست دراز كنيم كه در اين 
40 سال ما را تحت فشار قرار دادند و از هيچ اقدامي 

فروگذار نكردند. 
وي س��پس در خصوص اظهارات عب��اس عبدي 
گفت: ش��ما گفتيد كه در مورد مس��ئله هسته اي 
عليه ما اجماعي بي س��ابقه ص��ورت دادند كه بايد 
بگويم قبل از اين هم زمان جنگ عليه ما اجماعي 
گسترده تشكيل دادند و صدام آخر جنگ از لحاظ 
تسليحاتي از صدام اول جنگ قوي تر بود. اين قدرت 
ناشي از هواپيماهاي فرانسوي و انگليسي، امريكايي 
و روسي بود و نزديك 44 كشور در اين جنگ عليه 
ما اجماع كرده بودند و از 11 كشور اسير داشتيم، اما 

با اين اجماع ما سربلند بيرون آمديم. 
گنجي خاطرنش��ان كرد: ه��م اكن��ون از مرحله 
مذاكرات عبور كرده ايم ام��ا نتيجه اي نگرفته ايم و 
مردم هنوز منتظر گشايش هستند و اين گشايش 
اتفاق نيفتاده است و كار به جايي رسيده كه دولت 
دس��تاوردهاي غير عيني براي برجام مي شمارد. 
مانند اينكه ايران هراسي و سايه جنگ از بين رفته 
اس��ت. اين قبيل دس��تاوردهاي اعلامي هم قابل 
اندازه گيري نيست و هم دس��تاوردهاي عيني كه 

مردم منتظر بودند به دست نيامد. 
اين كارش��ناس سياس��ي اضافه كرد: حتي دولت 
چندي قبل آب خوردن مردم را هم به مذاكرات و 
برجام گره زد اما امروز مدعي هستند كه ما چنين 
وعده هايي نداديم و نگفتيم برجام همه چيز را حل 
مي كند و شاهد تناقض هاي گس��ترده وعده هاي 
ديروز و امروز دولت در مورد برجام و دستاوردهاي 
مذاكرات هستيم كه سردرگمي عجيبي به انسان 

دست مي دهد. 
  عبدي: حل مش�كلات درگ�رو مذاكره با 

امريكا نيست
عبدي نيز س��پس در تأييد سخنان عبدالله گنجي 
گفت: همانطور كه آقاي گنجي عن��وان كرد، اين 
مذاكرات نش��ان داد كه حل مش��كلاتمان درگرو 
مذاكره با امريكا نيس��ت. به نظر اين نتيجه درست 
است، اما چرا اين باور به وجود آمد كه بايد با امريكا 
مذاكره كرد تا مشكلاتمان حل ش��ود؟ يك دليل 
اصلي اين بود كه راه اين مذاكرات بسته شده بود و 
همه فكر مي كردند گره آنجاست و ريشه اين ذهنيت 
همين بود. يعني در مخالفت چشم و گوش بسته اي 

كه در مذاكره با كشورهاي ديگر ترويج مي شد. 
وي سپس ادامه داد: اما اينكه مي گوييد غرب هويت 
ما را به رسميت نمي شناس��د قبول ندارم، نه اينكه 
بگويم به رسميت مي شناسد، من اين را در موازنه 
قدرت مي بينم چراكه دس��تي را ك��ه نتوانند گاز 
بگيرند، مي بوسند. البته منظورم ناظر به رفتار طرف 
مقابل اس��ت نه خودمان. اگر ايالات متحده ببيند 
نمي تواند با جايي درگير ش��ود تا جايي كه بتواند 
كنار مي آيد. به ميزاني هم كه قدرت داشته باشيد به 

شما احترام مي گذارند. 
اين فعال اصلاح طلب تصريح ك��رد: اعتماد هم در 
بحث بين الملل بي معني اس��ت و به هيچ كشوري 
نمي توان اعتماد كرد، بلكه اين قدرت ش��ما است 
كه تعيين كننده اس��ت. منظوراز ق��درت هم فقط 
تس��ليحاتي نيس��ت و مهم ترين مؤلفه پشتيباني 
مردمي است. بنابراين اينكه فكر كنيد آنها هويت ما 
را به رسميت نمي شناسند خير آنها نمي خواهند كه 
به رسميت بشناسند اما قرار نيست هر خواستي كه 

طرف مقابل دارد انجام بشود. 
  دولت تصويري فرات�ر از واقعيت از برجام 

نشان داد
عبدي اضافه ك��رد: نكته ديگري كه ب��ا  آن موافق 
نيس��تم اين اس��ت كه آقاي گنجي عنوان كرد كه 
امريكايي ها خيلي مهندس��ي دقيق��ي روي همه 
مس��ائل كردند. اين روي ديگر س��كه اي است كه 
افرادي تصور مي كنند تمام مش��كلات ما با تعامل 
با امريكا حل مي ش��ود. نبايد فكر كنيم آنها لزوماً 
در ه��ركاري مي توانند موفق ش��وند. نمي خواهم 
بگويم آنها برنامه ريزي نكردند اما اين تصور جفا به 
مردم، نظام و دولت ايران است. آنچه در مذاكرات 
تعيين كننده اس��ت فقط قدرت مذاكره كنندگان 
نيس��ت و پش��توانه ملي و قدرت ملي هم اهميت 
دارد. طرف مقابل ما هم دستش��ان كوتاه تر از اين 
است كه هركاري را انجام دهند.  عبدي در خصوص 
مواضع رهب��ري در مذاكرات نيز گف��ت: در مورد 
مواضع رهبري قبول دارم كه مواضع ايشان يكسان 
بوده اما بين نظر رهبري كه سعي مي كنند هزينه 
را براي مذاكره كننده طرف مقابل ب��الا ببرند و به 

مذاكره كننده خودمان قدرت بدهند، تمايز وجود 
دارد. اما نكته مهم اين موضوع است كه چيزي كه 
روي آن توافق ش��ده نمي تواند بدون تأييد رهبري 

باشد. 
وي اضافه كرد: به نظر من مش��كلات ما در داخل 
است اما از بس كه عده اي چشم و گوش بسته عليه 
غرب حرف مي زدند و هر گف��ت و گويي را محكوم 
مي كردند دولت هم ب��راي مقابله با اين فش��ارها 
تصوي��ري فراتر از واقعي��ت را از برجام نش��ان داد 
كه واقعي نبود. عباس عبدي س��پس ادامه داد: در 
موضوع اجماع عليه م��ا در زمان جن��گ هم بايد 
بگويم كه ب��ه نظر بنده اجماع داري��م تا اجماع. در 
زمان جنگ قطعنامه 598 تصويب شد كه به نفع ما 
بود و در آن موقع هم حس نكرديم كه هويت ما نابود 
شده است. اينكه جهان اجماع كند كه كشوري را 
تحت بند 7 شوراي امنيت ببرد، خيلي مهم است و 
تا آن زمان هيچ موقع در چنين شرايطي قرار نگرفته 
بوديم. منظور بنده اصل اجماع نيست بلكه كيفيت 
اجماع اس��ت. وي در ادامه گفت: ب��ه نظرم برجام 
معناي روشني داشته و بنده معتقدم آقاي روحاني 
براي اينكه مخالفان خ��ود را خنثي كند تصويري 
بسيار آرماني از برجام ارائه كرد. بنابراين نبايد خيلي 
روي اين قول و قرارها تكي��ه كرد و مانور داد. حتي 
قبل از اين قول و قرارها هم وضعيت كش��ور خيلي 
مطلوب نبود. زمان انقلاب هم قول هاي زيادي داده 
شد اما به خيلي از قول ها عمل نشد يا حتي بدتر شد 
اما ما به اين دليل كه نمي ت��وان اصل انقلاب را زير 
سؤال برد، فكر مي كنم مي توانيم نگاه مثبت تري به 

برجام داشته باشيم. 
  گنجي: مذاك�ره با غرب ب�راي اصلاحات 

موضوعيت داشت 
دكتر گنجي در بخش پاياني اين مناظره پيرامون 
برجام عنوان كرد: در موضوع برجام بحث بنده اين 
اس��ت كه طرف مقابل سازوكار راس��تي آزمايي را 
خيلي خوب انجام داد اما ما در مقابل آنها خلع سلاح 
هس��تيم. ما تعهداتمان را انجام داديم و آنها انجام 
ندادند و مكانيسمي براي راستي آزمايي و بدعهدي 
آنها طراحي نكرديم اما آنها از طريق آژانس مستقيم 
و غيرمستقيم مي توانند بر ما نظارت و تعهداتمان 

را پيگيري كنند. 
وي سپس تصريح كرد: سفر اخير آقاي روحاني به 
مسكو و حيطه هاي مذاكراتشان خصوصاً در زمينه 
هواپيما نيز نش��ان مي دهد كه خود ايش��ان هم از 
رهاورد برجام در حوزه غرب نا اميد شده و اين نگاه را 

به رغم علاقه خود به سمت شرق و روسيه برد. 
گنجي همچنين گفت: بنده يك برداشت ديگري 
نيز دارم كه معتقدم مذاكرات ب��ا غرب خصوصاً با 
امريكا براي بخشي از اصلاحات جداي از نتيجه اش 
موضوعيت داشت چراكه اصلاح طلبان بعد از برجام 
هيچ مطالبه اي از حوزه مذاكره كنندگان نداشتند و 
حتي نقد مذاكره كنندگان و بدعهدي هاي امريكا 

را هم نكردند. 
وي تصريح كرد: در س��وي ديگ��ر امريكايي ها هم 
اصل مذاكره را براي مذاكره مي خواس��تند، چراكه 
آنها در ايران جاي پايي ندارند و برايشان موضوعيت 
داشت كه يك جاي پايي در ايران از طريق مذاكرات 
داشته باشند و مي خواس��تند از اين طريق اهداف 
خود را پيگيري كنند.  گنجي خاطرنشان كرد: بنده 
معتقدم امريكايي ها در فرايند مذاكرات مسيري را 
طي كردند كه الزاماً ربطي ه��م به دولت ما ندارد و 
هدفشان اين بود كه دوگانه معيش��ت و انقلاب را 
مقابل مردم بگذارند و اين را القا كنند كه 38 سال 
اينگونه جلو آمديد و هم اكنون س��ر دوراهي قرار 
گرفته ايد و بايد ميان اين دو يكي را انتخاب كنيد. 
در داخل هم عده اي به دنبال ترويج اين نگاه بودند 
و حتي آب خوردن ما و حل مشكلات را به برجام و 
مذاكرات گره زدند. طرف مقابل به دنبال اين بود كه 
ما به خاطر معيشت از انقلاب اسلامي عدول كنيم و 

به همان جمهوري اسلامي بسنده كنيم. 
  برجام يك موفقيت جدي ب�راي كل نظام 

بود 
  عبدي فعال سياسي اصلاح طلب هم در بخش پايان 
صحبت هاي خود در اين مناظره گفت: نكته مهمي 
كه آقاي گنجي به آن اشاره كردند، همين دوگانه 
انقلاب و معيشت است و بنده هم موافقم كه طرف 
ما دنبال اين مسئله است، چون معيشت براي همه 
مردم مهم است. البته دوگانه معيشت و انقلاب فقط 
محصول دست طرف مقابل ما نيست، زيرا خودمان 
هم تقصير داريم و اگر به فس��اد و ناكارآمدي دامن 
نزنيم، طرف مقابل نمي تواند  آن را مستمسك خود 

قرار دهد و اين دوگانه را به مردم القا كنند. 
وي تصريح كرد: فساد، تباهي و عدم رفاه حداقلي را 
كه طرف مقابل ما برايمان به وجود نياورده، اينكه 
همه مشكلات را گردن خارجي ها بيندازيم خيلي 
درست نيست. چه كسي مسئول وضعيت فسادي 
است كه در اين مملكت وجود دارد؟ دستگاه قضايي 
خودش چه وضعيتي دارد؟ همين ها است كه باعث 
نااميدي بخشي از مردم و جوانان به انقلاب مي شود.  
اين فعال سياسي اصلاح طلب در ادامه گفت: آقاي 
گنجي گفتند براي ع��ده اي از اصلاح طلب ها فقط 
اصل مذاكره اهميت داش��ت. اي��ن ذهنيت از كجا 
آمده اس��ت؟ آنهايي كه اصل مذاك��ره را تابو كرده 
بودند، به بقيه نشان مي دهند كه اصل مذاكره براي 
ما مهم اس��ت و انجام ش��دنش به معناي شكست 
است. طبيعي است كه رقيبش سعي مي كند همين 
اصل را انجام دهد.  عبدي ادامه داد: ما نتوانس��تيم 
برجام را تبديل به يك مذاك��رات ملي و دوحزبي 
و چندحزبي كني��م و آن را ب��ه رقابت هاي داخلي 
كش��انديم و نتيجه اش اين ش��د كه دستاوردهاي 
مناسب و شايس��ته را از برجام به دست نياورديم، 
اما همچنان بنده فكر مي كنم برجام يك موفقيت 
جدي براي كل نظام بوده است و دستاوردهاي قابل 

توجهي هم داشته است. 

عباس عبدی: برجام يك نوع سازش و 
تفاهم بوده و حتي اگر مسئله موشكي 
ما با غرب حل ش�ود، تعارضات تمام 
نمي ش�ود، زيرا مس�ائل و مشكلات 
ميان كش�ورها خيلي عميق اس�ت 
و دليلي هم ندارد حل ش�ود. برجام 
هم قرار نبوده مسائل مملكت را حل 
كند و هركس چنين چي�زي را گفته 
يا باور كرده مش�كل خودش اس�ت

دكت�ر گنج�ی: در همي�ن موض�وع 
هس�ته اي، خيلي ه�ا معتق�د ب�ه 
مذاكره بودن�د اما ديديم ك�ه بعد از 
مذاك�ره هم اين مش�كل حل نش�د 
ي�ا حداقل آن ط�وري كه م�د نظر ما 
بود و ب�ه دنبالش بوديم، حل نش�د و 
همين روند مي تواند اثب�ات كند كه 
مس�ئله غرب با ما مس�ئله هسته اي 
نيست بلكه يك موضوع هويتي است

 گنجی: رویارویي غرب  با ایران
 برسر هویت  انقلاب اسلامی است

عبدی: دولت تصویری فراتر از واقعیت از برجام نشان داد

 پس از گذش�ت نزديك به 20 م�اه از امضاي توافقنامه 
هس�ته اي ايران، موس�وم به برجام، حالا تض�ارب آرا 
در خصوص دس�تاوردهاي اين س�ند مهم بين المللي 
بالا گرفته اس�ت. اي�ن موض�وع در حالي اي�ن روزها 
جدي تر از ه�ر زمان ديگر به آن پرداخته مي ش�ود كه 
دولت يازدهم به عنوان مس�ئول انجام اين مذاكرات، 
محور اصل�ي تبليغات خ�ود در انتخاب�ات پيش روي 
رياست جمهوري را بر دس�تاوردهاي برجام قرار داده 
و مي كوش�د اين دس�تاوردها را با هدف ج�ذب آراي 
عمومي، برجس�ته تر از هر زم�ان ديگ�ري كند. حال 
پرس�ش اصلي اين اس�ت كه آيا برجام پس از اجرايي 
شدن، توانسته مش�كلات را مرتفع و قفل هاي كشور 
را باز كن�د يا خير؟  اين پرسش�ي اس�ت ك�ه دو تن از 
چهره هاي سياس�ي اصولگ�را و اصلاح طل�ب در يك 
مناظره به آن پاسخ دادند. دكتر عبدالله گنجي، مدير 
مسئول روزنامه »جوان« و عباس عبدي از چهره هاي 
برجسته جريان اصلاحات دو سوي اين مناظره بودند. 

      
  گنجي: مسئله ايران با غرب، هسته اي نبود

دكتر عبدالله گنجي در ابتداي اي��ن مناظره به عنوان نفر 
شروع كننده بحث، به شفاف سازي در خصوص ديدگاهش 
پيرامون برجام پرداخت و گف��ت: موضوع بحث مربوط به 
دوران پسابرجام و نتايج آن است. چيزي كه از آن متوقع 
بوديم و چيزي كه به دس��ت آورديم است؛ نه خود برجام. 
بنده همانط��ور كه از قلم و موضع رس��انه اي ش��خصي ام 
نيز مش��خص اس��ت نه مخالف مذاكره بودم و نه مخالف 
تعامل. مدير مس��ئول روزنامه »جوان« همچنين با اشاره 
به اينكه، حوزه بحث اين مناظره مسائل فني نيز نيست، به 
پارادايم هاي موجود در موضوع برجام اش��اره كرد و افزود: 
عده اي معتقد به بده و بستان در روابط بين الملل هستند 
و عده اي نيز ممكن اس��ت اين بح��ث را در قالب نظرياتي 
همچون مركز- پيرامون يا نظريه بازي ها، رئاليسم تهاجمي 
يا نظريه هژمونيك پيش ببرند، اما باور من اين است كه اين 
بحث را بايد در همان چارچوب انديشه امام خميني و هويت 

انقلاب اسلامي نگاه كنيم. 
وي تأكيد كرد: بنده به اين مسئله اعتقادي ندارم كه مسئله 
ما با غرب هسته اي است، بلكه معتقدم پروسه اي كه از سال 
81 تاكنون طي كرده ايم يك بحث هويتي است. من موضوع 
هسته اي را بخشي از پازلي مي دانم كه غرب براي مواجهه با 

ما و براي شكستن غرور ملي، طراحي كرده است. 
اين كارشناس سياسي سپس ادامه داد: آن چيزي كه بنده 
معتقدم »به دست نياورديم« صرفاً به معناي آن نيست كه 
دولتمردان در اين خصوص تلاشي نكردند، بلكه آن چيزي 
كه »به دست نياورديم« را در هويت انقلاب اسلامي مي دانم 
و به اين مبحث به عنوان يك بحث كلي نسبت به انقلاب 

اسلامي و غرب نگاه مي كنم. 
گنجي س��پس تصريح كرد: در همين موضوع هسته اي، 
خيلي ها معتقد به مذاكره بودند اما ديديم كه بعد از مذاكره 
هم اين مشكل حل نش��د يا حداقل آن طوري كه مد نظر 
ما بود و به دنبالش بوديم، حل نشد و همين روند مي تواند 
اثبات كند كه مسئله غرب با ما مسئله هسته اي نيست بلكه 

يك موضوع هويتي است. 
وي س��پس در ادامه مناظره از عباس عبدي اين سؤال را 
مطرح كرد كه در يك فرايند كلي اگ��ر بخواهيم مواجهه 
با غرب را مورد بررس��ي قرار دهيم، اي��ن مواجهه را بحث 
حدود مي دانيد يا بحث وج��ود؟ يعني محدوده اي را غرب 
برايمان قائل است كه ما نمي پذيريم يا مشكل وجود انقلاب 

اسلامي است؟
  غرب ما را رها نمي كند، مگر از هويت خود دست 

برداريم
مدير مس��ئول روزنامه جوان تصريح كرد: در خصوص اين 
س��ؤال هركدام را كه بپذيريم مس��ير بحث و نتيجه بحث 
عوض خواهد شد. لذا من اين جمله امام را به عنوان مستند 
حرفم مي گويم كه فرمودند: ما چه بخواهيم چه نخواهيم 
اس��تكبار و صهيونيس��ت ها در تعقيبمان خواهند بود تا 
حيثيت مكتبي ما را لكه دار كنند. گنجي سپس ادامه داد: 
نتيجه اي كه امروز در برجام گرفتيم س��خن حضرت امام 
را تأييد مي كند و چه بخواهي��م چه نخواهيم آنها ما را رها 

نخواهند كرد مگر اينكه از هويت خود دست برداريم. 
اين كارشناس سياس��ي خاطرنش��ان كرد: هم اكنون در 
حوزه هاي ديگ��ر و به بهانه هاي ديگر، اس��تمرار تحريم ها 
وج��ود دارد و مي كوش��ند تا اگ��ر نتوانند م��ا را از جهت 
س��اختاري حذف كنند، حداقل بتوانند در حوزه رفتاري 
تغييراتي مطاب��ق با چارچ��وب و اس��تانداردهاي حيات 
سياسي غرب ايجاد كنند و معتقدم تمام فشارها بابت اين 
موضوع اس��ت. وي بار ديگر به جمله اي از امام)ره( اشاره 
كرد و گفت: امام خميني مي فرمايند همه فش��ارها اعم از 
جنگ تحميلي و محاصره اقتصادي فقط براي اين است كه 
ما بگوييم اسلام پاسخگو نيست و اگر اين جمله را بگوييم 

كسي با ما كاري ندارد. 
دكتر گنجي در جمع بندي بخش نخست صحبت هاي خود 
در اين مناظره اظهار كرد: هم اكنون كه ما هسته اي را جارو 
و سيمان كرده ايم، بازآنها ما را رها نمي كنند. آنها وارد سنگر 
ديگري مي شوند و اگر همين امروز نيز فناوري موشكي را 
هم جارو كنيم باز هم هيچ مسئله اي از مشكلات ميان ما و 
غرب حل نخواهد شد. در نهايت بنده همچنان اصرار دارم 
كه مسئله اصلي ما و غرب يك بحث هويتي است، چراكه 
هويت ما، در آن چارچوب كلي كه غرب براي جهان تعريف 
كرده همخواني ندارد و اين هويت يك عنصر مزاحم براي 

غرب به حساب مي آيد. 
  عبدي: مسئله ما با غرب صرفاً يك بحث هسته اي 

نيست
عباس عبدي فعال سياسي اصلاح طلب نيز در اين مناظره، 
در پاس��خ به گفته هاي عبدالله گنجي، ضمن اشاره به اين 
موضوع ك��ه در مقدمات بح��ث با مدير مس��ئول روزنامه 
»جوان« هم نظر است، گفت: مس��ئله ما با غرب صرفاً يك 
بحث هسته اي نيس��ت. بنده با ايش��ان موافقم كه مسئله 
هس��ته اي در قالب ديگري معنا دار است چراكه قطعا اين 
مسئله حاد تر از قضيه هسته اي پاكستان نيست، امريكا با 
موشك هاي هسته اي پاكستان كنار آمده است و اين نشان 
مي دهد كه موضوع هس��ته اي ايران در چارچوب ديگري 

معنا پيدا مي كند. 
وي سپس تصريح كرد: اگر كسي در دست دشمن و رقيب 


